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In the July 1928 Issue of 《The Rotarian》magazine, there was an article contributed by Dr. Min-

Ch’ien T. Z. Tyau (刁敏謙博士) with the title 《For a’ That, and a’ That – Glimpses of English life 

through Chinese eyes》(the full article is attached on Pages 4-8). 

The magazine editor has given a brief introduction of the author to his readers: “Min-Ch'ien T. Z. 

Tyau, LL.D. (London), spent seven and a half years in England, before he returned to serve his native 

China as a journalist.  He was for some time lecturer on International Law at Tsing Hua College, Peking, 

and his writings on this difficult subject have earned him distinction in both countries.  He is a member 

of the Rotary Club of Peking.” 

Tyau’s road to Rotary may be said to begin in the winter of 1921-1922 when he was a Secretary to 

the Chinese Delegation at the Washington Naval Conference.  This Conference was practically carried 

out by the American and Chinese Rotarian statesmen -- a significant international and political 

disarmament conference of the early 20th Century.  The Conference convener was the United States 

President Warren G. Harding who was a Rotarian of the Rotary Club of Washington D.C.  On the other 

hand, there was Shanghai Rotarian Dr. V. K. Wellington Koo (顧維鈞博士 ) being one of the 

plenipotentiaries of China’s delegation.  Due to the participation of such a remarkable political 

conference by Rotarians,《The Rotarian》magazine invited a guest writer George W. Harris to give his 

observations which was then published on the March 1922 Issue. 
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Returned to China after the Conference, some of the China’s delegates adopted Rotary’s ideals and 

formed new Rotary clubs, such as: (1) Admiral Tsai Ting-Kan (蔡廷幹海軍中將) – Peking Rotary Club 

(北京扶輪社) charter president 1924; (2) Dr. Yen Te-Ching (顏德慶博士) – Peking Rotary Club charter 

member 1924, later club president; Nanking Rotary Club (南京扶輪社) charter president 1934-35; 

District 97-98 Governor 1938-39-40; Rotary International Director 1941-42; (3) Dr. Min-Ch’ien T. Z. 

Tyau (刁敏謙博士) – Peking Rotary Club charter member 1924; (4) Dr. Yang Yung-Ching (楊永清博

士), Charter Member & Secretary 1936-1941 of Soochow Rotary Club (吳縣扶輪社); and of course, (5) 

M. T. Liang (梁如浩) – Tientsin Rotary Club (天津扶輪社) honorary member.  

 

 

 

Min-Ch'ien T. Z. Tyau was born in Hsing-ning Hsien, Kwangtung (now: Meizhou City, Guangdong 

Province) of the Ch’ing Empire (大清國廣東省嘉應州興寧縣) in August 1888.  When seven years old, 

his parents sent him to Honolulu where he first entered St. Peter’s School and later Iolani College.   

Tyau returned to China in 1900 and entered St. John’s University, Shanghai (上海聖約翰大學), 

where he was graduated in February 1907 at the head of his class.  After graduation he taught for two 

years and early in 1909 he went to England and entered the University of London.   

In November, 1914 he obtained a degree of Bachelor of Laws (LL.B.) with honors; in July 1916 he 

was awarded the degree of Doctor of Laws (LL.D.) -- the subject of his thesis being 《The Legal 

Obligations Arising out of Treaty Relations between China and other States》.  He was Quain Prizeman 

in International Law from 1914-1916.   

Prior to going abroad, Tyau was editor of the《World’s Chinese Students’ Journal》, 1906-1913.  

While in England he was London correspondent of Republican Advocate at Shanghai, edited《The East 

in the West》in London, and contributed articles to the《London Times》, the《  Contemporary 

Review》, and other magazines.   

Tyau represented China at the Universal Peace Congress in Stockholm, August 1910; and also, 

together with Dr. Chengting T. Wang (王正廷博士), at the World’s Christian Students’ Conference in 

Constantinople, May 1911, as well as the Anti-Opium Congress in Paris in May 1914. 

Upon his return to China in September 1916, Tyau was engaged by Tsing Hua College, Peking (北

京清華學堂), to lecture on international law and to teach English.  In December 1917, he founded the

《 Peking Leader》 and was its editor until September 1919.  Re-resumed lecturing at Tsing Hua College 

in October 1919 and in December 1920, Tyau served as technical expert to the Chinese Delegation to 

the League of Nations Assembly.   
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In October, 1921, Tyau was appointed Secretary of the Chinese delegation to the Washington 

Conference, and upon his return was made a member of the Ministry of Foreign Affairs.  In April 1924, 

he was decorated with The Order of Golden Grain 3rd Class.    

From February 1925 until 1929, Tyau had served in various positions as Secretary to the Ministry 

of Foreign Affairs; Assistant Director in the Drafting Department at the Customs Conference; Secretary 

to the Commission.  Later, Tyau was Acting Director of the Conference Department of the Directorate 

General of Sino-Russian Negotiations, assisted Dr. C. T. Wang in his negotiations with Mr. Karakhan, 

the Ambassador of U.S.S.R. (The Union of Soviet Socialist Republics 蘇維埃社會主義共和國聯盟), and 

drafted the Sino-Soviet agreements which were initiated by Dr. Wang and Mr. Karakhan on 14 March 

1924, and subsequently signed with slight modifications by Dr. V. K. Wellington Koo and Mr. Karakhan 

on 31 May 1924.   

Tyau also assisted Dr. Wang Chung-Hui (王寵惠博士), President of the Judicial Yuan (司法院院長), 

in his discussions with the foreign delegates to the commission for the investigation of extraterritorial 

jurisdiction which sat in Peking between December 1925 and September 1926 in pursuance of the 

Washington Conference.  

 In June, 1929, Tyau was promoted councillor of the Ministry of Foreign Affairs and, two months 

later, appointed concurrently Director of the Intelligence and Publicity Department of the same 

Ministry.  Tyau was transferred as member of the Treaty Commission, same Ministry, in December 

1931, but did not take up office.  He became delegate to the Banff (Canada) Conference of the Institute 

of Pacific Relations (Honolulu), August 1933.  He did special publicity work for the Ministry of Foreign 

Affairs, in November-December 1933.  Tyau was Adviser to the same Ministry, since January 1934.   

After then, Tyau engaged in writing books and textbooks in Shanghai, and editorial writer of 《The 

China Press》; Managing Editor of the《Chinese Social and Political Science Review》(Peiping), 

October 1922-December 1930.  The known works are: 《The Legal Obligations arising out of Treaty 

Relations between China and other States》(1917); 《China’s New Constitution and International 

Problems》  (1918);《China in 1918》  (1919);《London through Chinese Eyes》(1920); 《China 

Awakened》 (1922); 《Two Years of Nationalist China》(1930). 

In 1940, Thung Liang-Lee (湯良禮) , the English Secretary of Wang Jing-Wei's (汪精衛) regime, 

sent someone to find Tyau to promote English.  Tyau refused to surrender to the “enemy”, ran away 

from home that night, and hid in a friend's house.  Three days later, he left Shanghai for the British 

Crown Colony Hong Kong, and his family fled to Hong Kong in a hurry.  He continued to engage in 

anti-Japanese work in Hong Kong until the fall of Hong Kong in late 1941.  In 1942, Tyau had to return 

to Shanghai for financial reasons and entered his alma mater, St. John's University, as a professor of 

diplomacy in the Department of Politics.  Wu Kai-Sheng (吳凱聲), the deputy foreign minister of Wang 

Jing-Wei's regime, came to visit again and asked Tyau to compile English propaganda materials, but 

Tyau still firmly refused.  Tyau taught in the Political Science Department of his alma mater and taught 

part-time in the English Department until he retired in 1952 and left St. John’s.  After 1949, he was 

elected as a trustee of St. John’s University and in 1950, he was appointed Vice Chairman.   

He retired in 1952 and died of illness in Shanghai in 1970. 
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Washington Conference 1921-22 -- China’s Delegates: 

Admiral Tsai Ting-Kan (蔡廷幹) (left); Mr. M. T. Liang (梁如浩) (right) 

 

 
1921 年 11 月 1 日顏德慶夫人和刁敏謙夫人在華盛頓會議前合照 

Mrs. Yen Te-Ching & Mrs. Min-Ch'ien T. Z. Tyau 

1 November 1921 before the Washington Conference 

(Repository: Library of Congress, Washington, D.C. 20540 USA) 
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北京扶輪社創社社員--刁敏謙博士 

中華民國學者、記者、律師、外交官 

 

在 1928 年 7 月號的英文扶輪雜誌《The Rotarian》上，有一篇刁敏謙博士撰述的文章，題為《For 

a’ That, and a’ That – Glimpses of English life through Chinese eyes》（全文見第 4-8 頁）。 

雜誌編輯向讀者簡單介紹了作者：「刁敏謙，倫敦大學法學博士。在英國度過了七年半的時間，之

後他以記者的身份回到祖國中國。在北京清華學堂擔任了國際法講師一段時間，他在這一高難度主題上

的著作，為他在兩國贏得了聲譽。他是北京扶輪社的社員。」刁敏謙博士是中華民國學者、記者、律師、

外交官。兄長刁作謙(Philip Tyau)也是外交官。 

1921 年 11 月 12 日至翌年 2月 6日在美國首都華盛頓舉行太平洋裁軍會議(The Washington Naval 

Conference)，刁敏謙任中華民國代表團的秘書。這次會議實際上是由美國和中國的扶輪人政治家啟動

的---這是 20 世紀初的一次重要的國際和政治裁軍會議。會議召集人是美國總統沃倫·哈定(United 

States President Warren G. Harding)，他是華盛頓特區扶輪社(Rotary Club of Washington D.C.)的社

員。另一方面，上海扶輪社的顧維鈞博士是中華民國代表團的三人全權代表之一。由於扶輪人參與了這

次非凡的政治會議，英文《扶輪雜誌》邀請了客座評論員喬治·哈里斯(George W. Harris)發表他的觀

點，在 1922 年 3 月號上登載。 

    中華民國代表團在華盛頓會議上簽署了《解決山東懸案條約》和《九國公約》。一些中國代表對扶

輪的國際和平友愛理想殫見洽聞，於是會議結束後回到中國，組建了新的扶輪社，例如：（1）蔡廷幹

海軍中將--北京扶輪社1924年創社社長;（2）顏德慶博士--北京扶輪社1924年創社社員，其後任社長; 

南京扶輪社 1934-1935 年度創社社長; 第 97-98 地區總監 1938-1939-1940; 國際扶輪 1941-1942 年度理

事;（3）刁敏謙博士--北京扶輪社 1924 年創社社員;（4）楊永清博士--吳縣扶輪社 1936 年-1941 年創

社書記; 當然，還有（5）梁如浩--天津扶輪社榮譽社員。 

 



16 
 

刁敏謙博士 (Dr. Min-Ch'ien T. Z. Tyau, LLD (London), LLB (London))（1888 年—1970 年）1888

年（光緒十二年七月二日）生於大清國廣東省嘉應州興寧縣 (今廣東省梅州市) 。幼年時代，他隨父親

移居檀香山(Honolulu, Hawaii)，先入聖彼德學校(St. Peter’s School)，繼就讀於伊奧茉尼學院(Iolani 

College)。1900 年他歸國，後來入讀上海的私立聖約翰大學(St. John’s University, Shanghai)，於 1907

年 2 月畢業。1909 年赴英國留學，考入倫敦大學(University of London)。在倫敦大學就讀期間，因為

給《泰晤士報》(The Times)等報刊投稿而耽誤學業，推遲學成回國。此後，他任駐英國公使館編纂員。

1910 年瑞典首都斯德哥爾摩(Stockholm, Sweden)召開的世界和平大會，刁敏謙被委任為中國代表，

1911年 5月與王正廷博士一同參加世界基督教學生大會於康斯坦丁堡(Constantinople)，1914參加在巴

黎(Paris)召開的反毒品大會，1914年 11月於倫敦大學獲法學學士學位；1916年 7月獲法學博士學位，

論文為《The Legal Obligations arising out of Treaty Relations between China and other States 中國與

各國間條約引發的法律責任問題》。 

1916 年（民國 5 年）他歸國，在公立北京清華學校教授國際法與英語。1917 年，他任北京的英文

報紙《導報》的總編輯。1919 年（民國 8年），他再次任清華學校教授。 

1920 年 11 月受國際聯盟(League of Nations)中國代表團之請，任中國代表團萬國公法專員，從此

離開清華學校。在清華期間，他同時擔任《北京導報》的主筆。刁敏謙作為一個國際法專家，在第一次

世界大戰結束前，就提出戰後中國和其他列強的條約關係必須重新調整，中國的獨立和主權必須得到充

分尊重。他還認為，戰後的世界將形成一種新的體系，中國成為世界一員的努力終將獲得成功。正因為

如此，當 1919 年 1 月巴黎和會(Paris Peace Conference)上中國外交失敗，學生抗議運動興起時，他曾

積極投身其中。一面給學生提供各方面的消息，一面在《北京導報》上刊發「反日」的文章。刁敏謙在

五四運動後把「五四」稱為中國的「獨立日」，是民族覺醒的真正體現，這或許也是對他本人在運動期

間所做一切的一種自我肯定。 

1921 年（民國 10年），他任華盛頓會議(Washington Naval Conference)中國代表團秘書。翌年，

他歸國，被中華民國北洋政府外交部任用，歷任中俄會議事宜督辦公署科長、中國法權調査委員會秘書、

關稅特別會議籌備處會辦。此外，他還任雑誌《中國社會和政治科學評論》總編輯。1924 年 3 月參加

中蘇協商會議；4 月，被授予三等嘉禾勳章。1925-1926 年協助司法部長王寵惠參加在北京與外國代表

討論治外法權問題。 

1929 年（民國 18 年）他被南方的國民政府任用，歷任外交部參事、外交部情報司司長（未赴任）；

1931 年轉任外交部條約委員會委員。1932 年（民國 21 年）4 月，他任僑務委員會僑務管理處處長。但

僅任職一個月即辭任，在北平私人執業律師。1933 年（民國 22 年）8 月，他作為中國代表參加在加拿

大召開的第 4 屆太平洋問題調査會。同年末，他被外交部委任特別宣傳事務。1934 年（民國 23 年）任

外交部顧問；關稅會議起草委員會副主任及大會秘書。 

1940 年，汪精衛政權英文秘書湯良禮派人找刁敏謙去搞英文宣傳。刁拒絕投敵，當夜離家出走，

藏身於友人家。三日後即離滬赴英國殖民地香港，家人也隨即匆忙逃往香港。他在香港繼續從事抗日工

作，直到 1941 年末香港淪陷。1942 年因經濟原因不得不回上海，進入母校聖約翰大學任政治系外交學

教授。汪精衛政權外交次長吳凱聲又找上門，讓刁去編英文宣傳品，刁敏謙仍堅決拒絕。 

刁敏謙在母校政治系執教，並在英文系兼課，一直到 1952 年退休，離開約大。1949 年後曾被選為

聖約翰大學校董，1950 年任副董事長。1952 年退休，1970 年病逝於上海。  
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